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«Al refugi s’hi ve a
reconnectar amb
la vida i un mateix»

Marta Junyent Prat
Encarregada del refugi La Feixa de la Cerdanya. La gestió d’un refugi per sobre dels 2.000 metres li ha permès unir la seva passió per la muntanya amb la
formació de tracte a les persones. Proposa alguna cosa més que una estada turística. Per a ella el refugi aporta un retorn a la natura i a la pròpia essència

Marta Junyent va néixer a Manresa l’any
1974. Va estudiar assistència social i va co-
mençar a treballar en aquest sector. Després,
es va encaminar cap al món del disseny, però
fa cinc anys va deixar la feina davant d’un or-
dinador a la capital del Bages per instal·lar-se
a la Cerdanya. El Pirineu i la natura la crida-
ven. Va posar-se a treballar en el sector de
l’hostaleria en diversos establiments fins que,
l’estiu de l’any passat, li va sorgir l’oportunitat
de fer-se càrrec del refugi La Feixa, al municipi
de Ger. 

Va ser un gran canvi de vida... 
Per a mi va ser una trajectòria molt evident,

molt fàcil. Venir a la Cerdanya va ser unir la
meva passió per la natura amb la feina. 

Ja hi tenia connexió amb la Cerdanya? 
No. La vaig triar perquè era un lloc a prop

de casa dels pares i perquè la Cerdanya és un
Pirineu suau, arrodonit. El clima i el sol d’aquí
tira molt, això és un bon lloc.

Com va sorgir l’oportunitat de portar el
refugi La Feixa? 

Estava en una època en què anava fent fei-
nes d’hostaleria i de lleure. Entre aquestes fei-
nes també ajudava els anteriors encarregats
del refugi, fins que em vaig incorporar al pro-
jecte. L’estiu de l’any passat ells ho van deixar
i a l’Ajuntament de Ger li va semblar bé fer el
traspàs. El gestiono a través d’una concessió.

Com ha anat aquest primer any vivint en
un refugi? 

Brutal. He viscut moltes experiències. És un
projecte de vida. Un lloc on pots desenvolupar
totes les teves capacitats. Estàs en contacte
amb la natura permanentment i tota l’energia
i il·lusió que hi dediques es veu recompensa-
da.  

Ara a l’agost hi ha gent pertot arreu, però
durant l’any deu tenir estones de sol·litud... 

És un refugi  que és a 2.160 metres d’alçada.
A l’estiu és accessible amb vehicle, però a l’hi-
vern tan sols s’hi pot arribar amb esquís o ra-
quetes, de manera que sí, al llarg de l’any té
característiques diferents. És un lloc especial.

Per què és especial? 
Perquè la gent hi té contacte amb la natura.

Notes que la gent que no està acostumada a
anar a la muntanya aquí hi torna a connectar.  

Com planteja la gestió de refugi? 
Jo veig el refugi com un projecte que aporta

un benefici a la comunitat. No és tan sols un
lloc que ofereix menjar i allotjament, sinó que
també té una funció social, encara que potser
sigui en detriment del benefici econòmic. In-
tento promoure tot tipus d’activitats de conei-
xement i respecte vers l’entorn. Activitats na-
turalistes i educatives, tallers de ioga, banys
de bosc, formació en nivologia perquè la gent
conegui la neu i el seu comportament en les
allaus. Són activitats que, com els banys de
bosc, tenen un component terapèutic. Fa
unes setmanes vam organitzar una jornada
de neteja de la natura en el marc del movi-
ment Let’s clean-up Europe amb xerrades so-
bre la importància de mantenir net el medi
ambient.

Veig que concep el refugi com una mena
de centre cívic de la natura... 

Sí, vull que sigui un projecte obert i viu, que
hi participi gent que té diferents sensibilitats
i hi organitzi tot tipus d’accions. 

Ve molta gent? 
Déu n’hi do. A més, ha corregut la veu que

s’hi menja bé...
Cuina vostè? 
Sí. Hi ha gent que tan sols ve a menjar, però

també n’hi ha que es queda a dormir, que està
de pas fent el GR-11 o que està de ruta en bi-
cicleta. També ve gent que tan sols vol estar-
hi.  

El refugi corre el perill de perdre l’essèn-
cia per massa èxit? 

Esperem que no. Justament seria el contrari
del que nosaltres volem. Jo, amb la gent que
m’ajuda sobretot ara a l’estiu, proposem un
entorn de tranquil·litat en què es pugui recu-
perar el contacte amb la natura. Jo en dic venir
a desconnectar per connectar. Desconnectar
del món del dia a dia per tornar a connectar
amb la natura. Les ciutats són artificials  per-
què nosaltres pertanyem a la natura, de ma-
nera que quan tornem als nostres orígens
connectem amb nosaltres mateixos, amb la
nostra essència.  

Veu que la gent quan marxa se n’emporta
quelcom més que una estada? 

Sí, oi tant. Al llibre de visites hi llegim au-
tèntiques poesies. La gent hi escriu coses pre-
cioses, ens transmet que aquest lloc té quel-
com especial. Molts parlen de la màgia de La
Feixa.

Què té d’especial La Feixa? 
Això és difícil... jo crec que és l’energia. És

en un punt especial que propicia les sensa-
cions agradables. Estàs envoltat de bosc i na-
tura, amb l’horitzó obert. Ara, per exemple,
estem proposant a la gent de llevar-se d’hora

per veure sortir el sol, i és preciós. En el ritme
de la societat actual, això ho hem perdut. De
vegades les coses més simples són les que mi-
llor funcionen. A les ciutats l’abundància ma-
terial ens ha fet perdre el valor per les petites
coses, de les més senzilles. Aquí aprens a va-
lorar el que té importància de veritat. Els dies
de pluja, per exemple, també són preciosos
perquè veus les diferents tonalitats, l’arc de
Sant Martí... De vegades la gent cancel·la l’es-
tada per la pluja i jo els aviso que s’estan per-
dent quelcom molt bonic. I la neu, també és
preciosa.  A l’hivern, l’esforç d’haver d’arribar
amb esquís o raquetes fa que tingui més valor
ser al refugi. Molta gent hi ha viscut la primera
nevada. Ho viuen amb fascinació. 

Quin és el perfil majoritari entre els hos-
tes? 

El que no fa muntanya amb regularitat i hi
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ELS 4 CANTONS

Tothom té el que es mereix?
Tothom és responsable de la seva vida.
Millor qualitat, pitjor defecte?
La creativitat i la tossuderia.
Quina part del seu cos li agrada  menys?
No em preocupa.
Quant és un bon sou?
El que permet viure i gaudir de la vida. 
Quin llibre li hauria agradat escriure?
Penso que encara l’escriuré. Un sobre pen-
saments. 
Una obra d’art?
La natura. 
En què és experta?
A buscar recursos. 
Déu existeix?
Mare de Déu, quina pregunta... 
Què s’hauria d’inventar?
Crec que tot està inventat. 
Quin personatge històric o de ficció
convidaria  a sopar?
No tinc mites.  
Un mite eròtic?
Tampoc no en tinc. 
Acabi la frase: la vida és...
Meravellosa. 
La gent, de natural, és bona, dolenta o
regular?
Naixem bons. 
Tres ingredients d’un paradís.
Una muntanya, un sol naixent i un que es
pon. 
Un lema per a la seva vida.
Viure despentinada. 

GER

Miquel Spa Peradejordi

Biblioteca Comtat de Cerdanya
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«La vida en un
refugi és brutal.
Tota l’energia 
i els esforços 
es veuen
recompensats
per l’entorn»

«El refugi ha de
tornar un
benefici a la
societat amb
activitats vers la
sostenibilitat i
el respecte per
la natura»

«La gent se
n’emporta més
que una estada;
al llibre de
visites hi ha
poesia»

«Aquí la vida
tendeix cap a la
senzillesa»

descobreix un món nou. És un refugi molt pe-
tit, amb dotze places en una habitació comu-
nitària en un edifici de fusta molt acollidor.
Ens venen famílies i grups d’amics que volem
fer algun cim com ara el Puigpedrós.

Hi ha hostes que realment estan molt poc
avesats a la natura? 

Hi ha de tot. Hi ha gent que arriba amb la
maleta de rodes o amb l’assecador de cabells.
Hi ha gent que realment no sap on va. Primer
se sorprenen però després ho valoren, perquè
el que oferim és una experiència. Potser no
per estar-hi una setmana però per viure-hi
una experiència, crec que és molt interessant.
Jo, de fet, als hostes no els veig com a clients
sinó com a gent que ve a casa. Com que sem-
pre miro que estiguin a gust i l’espai és tan pe-
tit, es crea una relació molt propera amb la
gent que ve. De vegades fins i tot mengem
junts. 

Quin caràcter li dona a aquesta experièn-
cia? 

La de connectar amb la natura en un refugi
sostenible i autosuficient. Tota l’energia que
tenim prové del sol, i l’aigua l’agafem d’una

font. El setembre també volem instal·lar un
aerogenerador. Pel que fa al menjar, tot és de
producte ecològic i local. Estem a l’associació
de productors agroalimentaris de la Cerda-
nya. Hi ha gent que m’ha dit que és un refugi
per a l’ànima. 

També es deu trobar gent que, com aque-
lla parella que es va perdre l’hivern passat,
surt a la muntanya sense gaire precau-
cions... 

Sí, aquells no van sortir del nostre refugi
però els Bombers ens van avisar per si els
vèiem i ens vam quedar fent guàrdia a la nit.
Sempre hi ha gent imprudent a qui has
d’aconsellar que al migdia no són hores per
pujar al Puigpedrós.

Personalment, com és viure en un refugi,
sobretot a l’hivern, quan la gentada de
l’agost ja no hi és? 

És que la idea és que no hi ha descans, per-
què quan s’acaba l’estiu toca preparar l’hivern,
com una formigueta. S’ha de tallar llenya,
s’han d’acumular provisions fent rebost i pu-
jar-ho tot perquè a l’hivern és molt més difícil.
Jo, algun dia d’hivern, he arribat a fer tres viat-

ges de porteig amb els esquís amunt i avall des
de l’estació de Guils per preparar el refugi. Al-
guna vegada he arribat a tardar dues hores i
mitja  per fer el trajecte amb esquís amb el
menjar a l’esquena o arrossegant un trineu.
Després també te n’has d’emportar les es-
combraries... Sempre hi ha feina a fer.  

Una vegada ha tastat aquest estil de vida,
li costaria tornar a una ciutat? 

Totalment, i com més t’estàs a dalt, més cos-
ta tornar a la civilització, entre cometes. 

Nota en vostè un canvi? 
Sí, sí. 
Cap a què? 
Cap a un estil de vida personal potser més

senzill, en el qual no calen gaires coses.
Veu el perill de tornar-se orca? 
No ho crec, perquè també és una vida mol

social. Sí que ets en un lloc allunyat, però tam-
bé hi puja molta gent i, de fet, la gràcia és pre-
cisament que hi vingui molta gent. Et relacio-
nes amb moltes persones contínuament, i
això li dona molta vida. Espero no convertir-
me en una persona antisocial, al contrari, la
idea és que al projecte hi participi molta gent,
que tingui molta vida i hi hagi molt movimen-
te al refugi. 

Per què ens aconsella venir un parell de
nits al refugi? 

Doncs bàsicament per desconnectar i re-
connectar amb altres coses; amb l’essència de
la vida. 
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INSEPARABLES

PROTECCIÓ I AVENTURA. La vida a la
natura és plena d’aventures que cal viure
amb un punt de seny. El casc és element
que simbolitza per a la Marta l’esperit aven-
turar i, alhora, l’autoprotecció necessària. 

MIQUEL SPA
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